
 

Zadeva: Zapisnik 53. seje NSVS (Nacionalni sveta za spremembo volilnega sistema) 

in Programskega sveta Sinteze-KCD. 

Seja je potekala v torek, 17. oktobra med 17. in 18. 30. uro prek elektronskih medijev. Praktično 

v celoti je bila namenjena pripravam na javni posvet o demokratizaciji volilnega sistema (volitve 

poslancev), ki so ga vladne službe organizirale po dobrem poldrugem letu naših vztrajnih zahtev 

in sprenevedanju, da »politične stranke še niso izrazile pripravljenosti na dogovor o 

demokratizaciji volilnega sistema«. Posvet bo v ponedeljek, 23. oktobra ob 15 uri v 

Cankarjevem domu. 

Zato je bilo v razpravi uvodoma še enkrat poudarjeno, da pravica »definirati sistem volitev, po 

katerem volimo državljani poslance«, pripada državljanom (suverenost ljudstva), ne političnim 

strankam. To hkrati pomeni, da morajo poslanci sedanjega sklica DZ v skladu z zahtevami, ki 

smo jih izrazili državljani v anketi, nujno organizirati referendum o vsebini novega sistema in 

potem v razumnem roku pripraviti predlog zakona o novem sistemu in zakon sprejeti. 

Največ pozitivnih odgovorov v anketi (dobro analizo je pripravil I. Svetlik, posredovali smo jo 

tudi našim članom) sta dobili vprašanji o nujnosti uvedbe neposrednih volitev polovice poslancev 

in o uvedbi absolutnega in obveznega prednostnega glasu. Strinjanje glede teh vprašanj je tolikšno 

(okoli 90 %!), da to praktično zavezuje politične stranke k uveljavljanju teh zahtev. Vsako 

manipuliranje glede tega samo pomeni, da stranke, ki bodo to ovirale, same ne zmorejo osnovnih 

demokratičnih principov v svoji lastni organiziranosti in delovanju. Glej tudi: Zakaj predlagamo 

kombinirani volilni sistem. 

Potrjen je bil scenarij naših nastopov na posvetu. SINTEZO-KCD in NSVS bodo na posvetu v 

vlogi predstavitve naših predlogov zastopali: 

1. Prof. dr. Ciril Ribičič v skupini ekspertov-uvodničarjev; 

2. Mag. Emil Milan Pintar s kratko predstavitvijo našega predloga in vzrokov zanj; 

3. Prof. dr. Ivan Svetlik z analizo odgovorov na anketo v širšem družbenem kontekstu; 

4. Prof. dr. Rado Bohinc z utemeljitvijo potrebe po boljši zakonski utemeljitvi načina in 

omejitev kandidiranja in predvsem uvedbe možnosti odpoklica poslanca in DZ. 

Seveda so to le okvirne usmeritve, ki jih lahko vsak nastopajoči oblikuje glede na svoj strokovni pristop.  

Obenem je bilo v razpravi poudarjeno, da bi se moralo posveta udeležiti čim več naših članov in 

somišljenikov, predvsem z aktivno podporo zahteve po izvedbi referenduma.  

V drugem delu razprave smo se bežno dotaknili nekaterih drugih odprtih vprašanj: 

- Problema zapiranja informacij o poteku projekta 2TDK (na pismi, poslani MZI in podjetje 

2TDK, nismo dobili odgovora – naj kontaktiramo Informacijsko pooblaščenko?; 

- Seznanitev Varuha ČP o neodzivnosti vlade in drugih pristojnih organov na naše pobude – 

naj glede tega odgovorimo Varuhu človekovih pravic, ki nam je poslal dopis?;  Itd. 

Zapisnik pripravil Emil Milan Pintar 
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